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Győr-Moson-Sopron Vármegyei Polgárőr Szövetség íájékoztatója
a 2023. évben végzett munkájáról

TiszteltElnökÜr
Képviselő Hölgyek, Urak!

2023. -ban alapfeladataink magas szintű teljesítése mellett a polgárőrség a

rendelkezésre álló erőforrások felhasználásával a kormány felkérésére teljesíti

önként vállalt feladatait.

Mindezen feladatok teljesítése közben országos viszonylatban 2022-ben

elindított, a kistelepülések biztonságát és egyben a Polgárőrség szeryezeti

fejlesztését is célzó "Magyar Falu 100" program, melyben mi is részt vettünk, és

2023-ban 2 egyesülettel bővültünk. Az év végére a hábom miatti magas infláció,

az üzemanyag, az elektromos áram és a gáz árának, valamint a cégautóadónak

markáns növekedése hátrányosan befolyásolta, nehezítette és fékezte a szolgálat

ellátásunkat. A kialakult gazdasági helyzet nagymértékben rányomta a bélyegét

a '23-as év kezdésére, főleg gazdasági anyagi oldalon, ugyan is, ha jól

emlékszem április végére jutottunk el, hogy lássuk az anyagi valóságot,

helyzetünket. Addig az időig legalább háromszor, négyszer számoltuk át az

egyesületeknek nyújtható támogatásokat, és próbáltam lobbizni az

agrárminiszter és a megyei országgyűlési képviselők felé, hogy próbálják meg

elémi azt, hogy lehetőleg ne vonjanak el költségeket a polgárőrségtől. Sajnos



ennek ellenére csökkentenünk kellett az egyesületeknek nyújtott

támogatásunkat, valamint mindenféle takarékossági lépéseket tettünk, de ezt ti is

érzékeltétek. Az év második felére jutottunk el odáig, hogy tudtunk egy

szerényebb polgárőr napot tartani.

2023-as év a gondoskodó polgárőrség éve volt, amelyben legfontosabb célul

tűztük ki, hogy fennmaradjon az aktivitás, erősödjön a lokálpatriotizmus és a

polgárőrség egysége.

Az elmúlt évben végzett munka középpontjában a közrend és a közbiztonság

fenntartása, az embereknek és a közösségeknek nyújtott támogatás és a karitatív

munka állt

A fentieket figyelembe véve megállapítható, hogy a polgárőrség 2023. -ban is

kiemelkedő teljesítményt nyújtott.

SZERVEZETI KULTÜRA, LÉTSZÁMHELYZET, SZAKMAI

TEVÉKENYSÉG

A polgárőrséget továbbra is az egységesség, a közös cél iránti elkötelezettség, az

ország, a települések a lakókömyezet biztonságának megóvásában való önkéntes

közreműködés a lokálpatriotizmuson alapuló hazafiság határozza meg.

Györ-Moson-Sopron Vármegyei Polgárőr Szövetséghez 2023 december 31. -Í

adatok alapján 99 polgárőr egyesület tartozik, 3770 fővel, ebből 87 ifjú polgárőr.

Az egyesületek 7 Járás területén helyezkednek el.

Az egyesületekkel közvetlen kapcsolatot 6 járási koordinátor tart, mindegyik

koordinátor mellé helyettes került kijelölésre.

2023-ban 2 egyesület alakult meg és kezdte meg tevékenységét (Csapod,

Ravazd), valamint 1 "alvó" egyesület, Dunasziget kezdte "újra" az önkéntes

munkát. Sajnos 2 egyesületünk a 2023. év második félévében megszűnt.



Az egyesületek többségének a müködése a felügyelő bizottság ellenőrzései

alapján megfelelő, előre tervezett szolgálati beosztásaik alapján végzik, a

településeken az alapszabályban vállalt feladataikat, rendszeresen

bejelentkeznek a 112-re. 2023-ban is felülvizsgáltuk a rádiók kihasználtságát, és

ennek megfelelően átcsoportosítást hajtottunk végre.

A megyében működő egyesületek mindegyike rendelkezik az illetékes

rendörkapitánysággal együttműködési megállapodással, ezen túlmenően 14

egyesület 23+1 olyan önkormányzattal kötött együttműködési megállapodást

ahol nem alapítottak polgárőr egyesületet. Igy ennek figyelembe vételével

megyénkben a 99 egyesület 113+1 település közbiztonságának fenntartásában

vállal feladatot (+1 település Veszprém vámegyéhez tartozik) Az egyesületeink

tagjai a megyei és Országos Polgárőr szövetségnek.

Az egyesületek rendelkeznek az előírt dokumentumokkal, azokat naprakészen

tartják.

A működésüket BM támogatások mellett önkormányzati támogatásból fedezik,

amely sok esetben csak részben fedezi a költségeket. A támogatások mellett az

egyesületekjelentős része él a pályázati lehetőségekkel. A Magyar falu program

és a NEA pályázati lehetőségnek köszönhetően az egyesületek jelentős része

sikeres pályázatot adott be, gépjármű beszerzés, ingatlan felújításra müködési

költségeinek fedezésére. Különösen kiemelkedő ebben a vonatkozásban a

Rábaközi térség, ami köszönhetö a térség országgyűlési képviselőjének hathatós

támogatása révén. Említésre méltó még a Szerecsenyi, valamint a kónyi

egyesület pályázati tevékenysége ahol az egyesületek több sikeres pályázatot

adtak be sőt ezen felül más egyesület pályázat írásához nyújtottak segítséget.

Az egyesületek döntő többsége a települések önkormányzataival jó kapcsolatot

ápolnak az önkormányzatokkal akik lehetőségeikhez mérten támogatják az

egyesületek munkáját. Nem sikerült viszont jelentös előrelépést elémi a győri

egyesületek támogatásában.



Az egyesületek több mint fele 64, (89 %) 61 rendelkezik gépjárművel amiből

saját 42, a többi 19 a rendőrségtől átvett. Ezen túlmenően egyes egyesületek

rendelkeznek kerékpárra 60 db, elektromos moped 12 db, - melyből 4 db-ot idén

májusban adtunk át - 2 egyesületnek, motorkerékpár 20 db, quad-al Idb. A

mopedek beszerzését az idei évben is folytatni kívánjuk a lehetőségeinkhez

mérten.

Az egyesületek a formamhákat az anyagi helyzetüktőí függően folyamatosan

vásárolják, az alapvető felszereléssel minden egyesület rendelkezik. 2023

közepére elértük, hogy polgárőreink külső megjelenésükben is méltó kép

képviselik a polgárőr közösséget.

Rendezvények biztosításában a Győr városában működö egyesületek sokkal

nagyobb terhelést kapnak, mivel nagyobb létszámú, a kistelepülésekhez

viszonyítva jóval több rendezvényt tart a város. Minden évben a városi

rendörkapitányságtól felkérés érkezik, hogy a rendezvények biztosításához kérik

a polgárőrség segítségét.

Évröl évre visszatérő kérés, hogy az adventi időszakban a város nagy bevásárló

központok parkolóinál, a város sétáló utcáin, járőrszolgálatot biztosítsanak a

vidéki egyesületek. Ez plusz szolgálatot és nem utolsó sorban költséget jelent a

Győr kömyéki kistelepüléseknek. '23 év decemberében az MRFK és a győri RK

kérésére a Györ kömyéki települések egyesületei naponta megerősítő szolgálatot

láttak el a város meghatározott körzeteiben, ahol jelentős mértékben

elszaporodtak a nemkívánatos cselekmények. A közös szolgálat eredménye

képpen jelentösen csökkent az események száma. Ezúton is köszönöm az

egyesületek áldozatos önzetlen munkáját. Itt szeretném kiemelni - a teljesség

igénye nélkül - Pér, Tényő, Écs települések egyesületeit, akik jelentős

óraszámmal vettek részt az akcióban. (Itt szeretném megjegyezni, hogy az akció

hatékonyságán "fellelkesülve" , február hónapban is megszervezésre kerültek a

közös szolgálatok.



Az egyesületeknél az átlag életkor 45-55 év közé tehető, természetesen ez

egyesületenként változó, de megfigyelhető, hogy az egyesületeink elöregediek.

Az idei évben pár egyesületnél sikeriilt a vezetésben fíatalítanunk, de meg kell

állapítani, hogy ez a fíatalítás nagy nehézségekbe ütközik, mivel a fiatalok nem

tudnak vezető beosztást vállalni. Ennek oka egy részről, hogy a fíatalok a

családjuk megélhetésének biztosítása érdekében két, sőt három helyen

dolgoznak és így nincs szabad idejük, másrészt itt a nyugati térségben a fiatalok

jelentős része külföldön (Ausztriában) dolgozik, ingázik. A külföldi munkáltató

nem nagyon örül amikor el kell engedni a dolgozót.

Az egyesületi létszámokkal kapcsolatosan elmondható, hogy ellentmondásos

kép alakult ki a statisztikai kimutatásokban az egyesületeknél szerepel egy

létszámadat, de amikor arra rákérdezünk, hogy szolgálatba mennyi polgárőr

vezényelhetö, akkor az elnökök elmondják, hogy hu... nagyon változó a kép

vannak egyesületek, ahol nagyonjó az arány az aktív és az alvó tagok között, de

vannak olyan egyesületek, amelyeknél "pár lelkes ember" viszi a vállán az

egyesületet. Összességében elmondhatjuk, hogy a tagjaink 55-60 %-a mondható

aktívnak.

A megyei szövetség elnöksége 10 fö (elnök, elnökhelyettes, titkár, 6 járási

koordinátor (ebből 2 alelnök) 1 ifjúsági koordinátor. Ezen túlmenően a

szövetségnél működik lovas 17 fő, kutyás 24 fő - ebből 10 kutya és vezető

vizsgával rendelkezik - motoros 13 fő, ifjúsági tagozat 23/87 fö. Határvédelmi

tagozat, valamint vízi polgárőrség Fertő Tavi, Felsődunai.

2023-ban sikeresen vettünk részt a rendőrség és a kerékpáros szövetség

kérésének megfelelően verseny biztosításában, először az Országos Női és Férfi

versenyt biztosítottuk 30 fő polgárőr részvételével, második alkalommal a V4

nemzetközi kerékpárversenyt 40+6 fővel (a 6 fő motoros polgárőr a Szekszárdi

egyesülettől jött). Mindkét esetben a rendezvény baleset és esemény mentesen

zajlott le a rendőrség és a kerékpáros szövetség megelégedésére.



Köszönöm az érintett egyesületeknek a munkáját (Pannonhalmi, Ecsi, Lázi,

Győrasszonyfai, Tényői, Sokorópátkai Pázmándfalu, Győrság, Pér és Nyúli

egyesületek. Már jelezték, hogy az idén is számítanak ránk.) Az Országos

Kerékpáros Szövetség egyik alelnöke csupa szuperlatívuszokban nyilatkozott a

polgárörök munkájáról.

A nyári időszakban több táborban is képviseltettük magunkat, több helyről

érkezett megkeresés a megyei iroda felé, hogy mutassuk be a táborban résztvevő

gyermekeknek a polgárőrséget. Ezeken a rendezvényeken jellemzően a

vármegyei szövetség oktatási bizottsága, a kutyás tagozat valamint a lovas

tagozat vett (vesz) részt a gyermekek nagy örömére interaktív módon bevonja a

gyermekeket a feladatok megoldásában. Megjegyezném, hogy a kutyás

tagozatban a 7 fő vizsgázott kutyás polgárőr mellett 3 fő felnőtt, és 3 fő ifjú

polgárör is csatlakozott és részt vesz a tréningeken, hogy a későbbikben, a

sikeres vizsgát követően, kutyás polgárőrként is mehessenek szolgálatba.

Működik lovas tagozat 17 fő vizsgázott lovasokkal, akik eiső sorban a

külterületi szolgálatoknál jelentenek nagy segítséget az egyesületnek. Ezen

túlmenően gyerek táborokban és rendezvényeken bemutatókkal népszeríísítik a

polgárőrséget.

A motoros tagozatunk Sopron központtal működik Tabi Sándor vezetésével,

eredményesen segítik a rendőrség munkáját.

Megyénkben 19. alkalommal rendezték meg a hagyományos Nemzetközi

Jótékonysági

Motoros Találkozót és Rockfesztivált Győrújbaráton. A rendezvény fénypontja,

látványos eleme a motoros felvonulás, mely Győrújbarát, Győr, Győr-

Ménföcsanak területét érintette. Mintegy 2000 motoros vonult fel a Győmjbaráti

gyermektábortól, a városon át, az ETO-parkba, majd vissza a táborba. A 36 km

hosszú útvonalon a kereszteződések, körforgalmak, vasúti átjárók és a

menetoszlop biztosítása volt a feladat. Három település egyesületének - Baráti

Polgárőr Egyesület, Arrabona Polgárőr Egyesület, Szent István Polgárőr

Egyesület - polgárörei dolgoztak együtt a menet biztosításában. Minden



egyesület a saját településén látta el feladatát. A menetbiztosítást végző

"rendező motoros polgárőrök" a rendőrség két motoros járőrét segítették. A

feladat végrehajtásában 44 fő vett részt.

Határ^édelmi tagozatunknak az elmúlt időszakban megemelkedett a munkája

ugyan is azok a migránsok akik átjutottak a déli határzáráson és a mélységben

sem buktak le, az embercsempészek segítségével itt a megyénkbenjelennek meg

és próbálnak illegálisa át jutni az osztrák határon. A csempészek egészen a

határig viszik őket, ott kiugranak a kocsiból és 10-20 méter ftitás után már odaát

vannak.

Határvédelmi tagozatunk a rendőrséggel közösen szeryezett akciók keretében a

vasúton és közúton teljesítenek szolgálatot.

Ezen túl menően a soproni térségben a határ menti településeken, napi

rendszerességgel megjelennek a migránsok és megpróbálnak átjutni a határon,

adnak munkát az ottani egyesületeknek. A határközeli települések lakói naponta

több alkalommal is riasztják a polgárőröket, ha gyanús embercsoportot

észlelnek.

A megyében működik vízi tagozat is két egyesülettel a Fertőtavi Speciális

Kutató és Mentő Vízi Polgárör Egyesület, valamint a Felsődunai Vizi Polgárör

Egyesület Győr.

A fertőtavi egyesületnél az elnök tragikus halála után újra indították a munkát,

de a fertő tónál zajló építkezés miatt egyelöre kiszomltak a vízfelületről, így a

dunai feladatok a fő csapás iránya.

A két egyesület munkája az elkövetkezendő időben felértékelődik a város

részéről megvalósításra váró vízi turizmus fejlesztése kapcsán.

A megyében kiemelkedö az Ifjú Polgárőrökkel folytatott tevékenység.

Már az általános iskolában elkezdődik a diákokkal való foglakozás ebben élen

jár a Nyúli és Gönyűi iskola, ( IGK) a Győri Bercsényi Gimnázium és

Szakközép Iskolában rendészeti képzést folytató diákok Ifjúpolgárőr szervezete.

Sikeres tárgyalásokat folytattunk a Csomai Hunyadi Középiskolával is, ahol



reményeink szerint sikerül az idei évben egy új I^úsági Centmmot beindítani.

2023-ban kísérlet képpen vállaltuk, hogy a rendészeti képzést folytató diákok

nyári kötelező gyakorlatát akik akarták a lakóhelyük szerint illetékes polgárőr

egyesületeknél tölthessék el. Igy az elmúlt évben 9 Bercsényis diák töltötte a

nyári gyakorlatát polgárőr egyesületnél. A visszajelzések alapján jó

kezdeményezésnek bizonyult az ötlet.

Az iskolás és ifjú polgárőrökkel való foglalkozást nagy szakértelemmel fogja

össze és irányítja Lüvi Funk Alexandra a megyei elnökség ifjúsági koordinátora,

akinek munkáját a tavalyi évtől járási ifjúsági referensek segítik.

A szövetség gazdálkodása részleteiben lásd melléklet.

A támogatás 86%- az egyesüleíeknek továbbadásra került, a megye a működésre

a támogatások 14% használta fel.

Az egyesületek és megye a kapott támogatásokkal, határidőre rendben

elszámoltak.

Összességében megállapíthatjuk, hogy a megyében a polgárőr egyesületek a

jogszabályokban és a szabályzatokban meghatározottaknak megfelelően

működnek. Rendelkeznek az előírt okmányokkal, azokat naprakészen vezetik.

Az önkormányzatokkal és az együttműködőkkel jó kapcsolatot alakítottak ki és

ápolnak.

Az eredményes polgárör tevékenység három pillérre épül: rendőrség,

önkormányzatok és a polgárőrség együttműködése.

Minden kapcsolódó szakterülettel továbbra is folytatai kívánjuk az eddigi közös

munkánkat, a helyi erők koordinálásával még eredményesebbek tudunk lenni.

Megtiszteltetés számunkra, hogy a vámiegye államigazgatási vezetői

fígyelemmel kísérik, elismerik, támogatják munkánkat.

Fő célkitűzéseink 2024. 1. félévére:

- a polgárőrök önkéntes elkötelezettségére alapozva a szolgálatellátás

motiváltságának fenntartása,

lokálpatriotizmus erösítése



- a poigárörség egységének megőrzése, példamutatás, aktivitás

Szakmai tevékenységünk főbb irányai:

Az előttünk álló évben a nehéz gazdasági helyzetben felkészülni a várható

bűncselekmények növekedésére, azok lehetőség szerinti megelőzésére

Az illegális hulladék lerakóhelyek felkutatása, azonosítása

Gondosóra Programban való részvétel, népszerűsítése, idősekről való

gondoskodás

A lehetőségeinkhez mérten részt venni a kiberbűnözés megelőzésében

Elötérbe helyezni a demonstratív gyalogos, kerékpáros, robogós szolgálatokat,

külterületen a lovas szolgálatokat.

Tovább erősíteni a stratégiai partnereinkkel a kapcsolatot, a közös szolgálatot.

Célunk az elért eredményeink megőrzése, megszilárdítása, a fiatalok

megszólítása az érdeklödésük felkeltése a polgárörség iránt a FIATALÍTÁS!

Győr, 2024. május21.

Funk József ^/
nyá. mémök ezredes

polgári védelmi főtanácsos
Győr-Moson-Sopron Vármegyeí

Polgárör Szövetség
Elnöke


